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Zpráva z kongresu SOE – Praha 2023 
ZPRÁVY

Ve dnech 15.–17. června 2023 byl v Praze v Kongre-
sovém paláci výroční kongres SOE – Societas ophthal-
mologica Europea. Tato prestižní akce se konala ve 
více jak šedesátileté historii SOE v  Praze poprvé. Na 
kongresu SOE v  Nice 2019 bylo rozhodnuto o  konání 
této akce v Praze a byl jsem kooptován do výkonného 
výboru SOE jako místní organizátor. Sjezd byl plánován 
na rok 2021. To však nikdo z nás netušil, co nás všech-
no v  nejbližších letech čeká. Epidemie covidu způso-
bila totální chaos v cestování, vzájemných kontaktech 
i  v  možnostech setkávání. Po mnoha jednáních jsme 
nakonec byli nuceni kongres odložit o dva roky na čer-
ven 2023. Všechny čtyři roky jsme se ve vedení SOE se-
tkávali zčásti osobně, ale hlavně virtuálně, minimálně 
jednou měsíčně, a vyměnili si opravdu velké množství 
e-mailů a materiálů. Jen ten, kdo takovou akci připra-
voval, ví, kolik je za jejím hladkým průběhem skryto 
práce a to až do posledního dne jejího konání. Osob-
ně jsem vděčný oběma předsedkyním ČOS – paní doc. 
Š. Pitrové a pak paní přednostce K. Marešové za jejich 
velmi aktivní přístup a podporu po celou dobu příprav 
i propagaci v rámci naší odborné společnosti.

Jsem rád, že mohu konstatovat, že kongres SOE 
v  červnu 2023 v  Praze se opravdu vydařil. Sjezdu se 
účastnilo téměř 2000 očních lékařů a lékařek z celého 
světa, bylo zde zastoupeno 89 zemí. Z  toho prvních 
deset bylo – Ukrajina: 140 (poskytli jsme lékařům pra-
cujícím na Ukrajině registraci), Velká Británie: 135, Čes-

ká republika: 134 (měli jsme speciální slevu), Itálie: 93, 
USA: 89, Nizozemí: 79, Rumunsko:63, Polsko: 62, Švý-
carsko: 60, a Německo: 48. Tzv. Keynote lectures měly 
skutečné světové hvězdy: prof. G. Auffarth – katarakta, 
prof. Marc de Smet - sítnice a  M. Beaconsfield - plas-
tická chirurgie, která byla spíše o současných možnos-
tech genetické diagnostiky a ovlivnění nádorů než je-
jich operování. Na kongresu bylo možno si vybrat z 59 
sympozií, 11 kurzů (nejvíce navštíveným byl 7x opa-
kovaný kurz šití), 7 sekcí free paper sessions, 10 rapid 
fire sessions – moderní forma jak v krátkém čase říci to 
podstatné, 408 elektronických posterů. Význačným ry-
sem toho kongresu je velké množství pozvaných před-
nášejících, opět těch nejlepších z celého světa, celkem 
jich bylo 309. Na slavnostním zahájení byla, po před-
chozím hlasování všech členských států SOE, udělena 
dvě nevyšší ocenění SOE – Helmholtzova medaile, kte-
rou získal M. Piovella a  Charamisova medaile, kterou 
obdržel L. Buratto.

Naše oftalmologická společnost se prezentovala sek-
cí Live surgery, kterou jsem měl tu čest, společně s paní 
přednostkou Marešovou, předsedat. Naše oftalmologic-
ká společnost se prostřednictvím Live surgery představila 
na nejvyšší úrovni nejenom předvedenou úrovní operací 
a vybavením, ale i naprosto perfektní organizací, kterou 
ocenil známý prof. C. Traverso slovy “Dobrých chirurgů je 
po světě více, ale takhle perfektní Live surgery jsem ještě 
nikde neviděl” (osobní sdělení). Na tomto místě chci ještě 

Obr. 1. Vedení SOE a ČOS
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jednou poděkovat přednostům oční kliniky ÚVN doc. M. 
Šínovi a oční kliniky FN Královské Vinohrady doc. P. Stu-
denému, všem zúčastněným operatérům za excelentní 
spolupráci a také všem, kteří byli v pozadí, bez kterých by 
to nemohlo být tak dobré.

Součástí takovýchto význačných mezinárodních akcí 
je také mnoho setkání a  jednání. Celodenní SOE board 
meeting před zahájením kongresu všech evropských 
zemí, kterého se zúčastnila paní prof. J. Heissigerová jako 
zástupkyně ČOS a neformální setkání na večeři v Obec-
ním domě. Na SOE kongresu byla zastoupená i Americká 
oftalmologická akademie (AAO) v osobě prezidenta AAO 
(D. Briceland) s  celým týmem. Na vzájemném setkání 
s vedením SOE byla domluvena další spolupráce a využití 
možností vzdělávání, které AAO nabízí. Nejenom oficiál-
ními jednáními je člověk živ, a tak k  jednomu v vrcholů 

sjezdu patřila tzv. Presidential diner, kterou se podařilo 
uspořádat v  Císařském sále Lobkowiczkého paláce na 
Pražském hradě. Jak místo konání, tak i Praha zanechaly 
ve všech hluboký dojem.

Závěrem bych chtěl poděkovat za záštitu našemu Mi-
nisterstvu zdravotnictví a  hlavnímu městu Praze, která 
vedle záštity poskytla konání výročního sjezdu SOE velmi 
významnou finanční podporu. Příští sjezd SOE se bude 
konat 7.–9. června 2025 v Lisabonu. 

Historie SOE
SOE byla založena v roce 1956 jako Societas Ophthal-

mologica Europea, s  cílem podporovat rozvoj oftalmo-
logie v Evropě a povzbuzovat spolupráci mezi evropský-
mi oftalmology a  jejich národními společnostmi. Název 
v latině byl zvolen zakladateli společnosti ke zdůraznění 
jejího nadnárodního charakteru, což bylo velmi důleži-
té v poválečné Evropě. Za více jak 60 let SOE z relativně 
malé společnosti narostla do konglomerátu národních 
oftalmologických společností 42 zemí Evropy, reprezen-
tujících více jak 40 000 evropských oftalmologů. Kongre-
sy SOE odrážejí mnohonárodnostní charakter Evropy, 
která má více jak 36 oficiálních jazyků, proto je program 
sjezdu v angličtině.

Poslání SOE: původní cíle jsou stále platné, v  dnešní 
době je posláním SOE být ústředním bodem evropské of-
talmologie primárně přes vzdělávání, ale také podporou 
užší spolupráce mezi společnostmi specializovanými na 
jednotlivé oblasti očního lékařství a  nadnárodními spo-
lečnostmi v Evropě i mimo ni.

Prof. MUDr. Pavel Rozsíval, CSc., FEBO

Obr. 3. Live surgery Obr. 4. Logo SOE

Obr. 2. Logo sjezdu
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